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صفحه۴
یکشنبهاولمهر۱۳۹۷

۱۳محرم۱۴۴۰-شماره۲۲۰۰۷

قیمت )به تومان(نوع سکه
4.520.000سکه تمام طرح جدید
4.205.000سکه تمام طرح قدیم

2.113.000نیم سکه
1.112.000ربع سکه

642.000گرمی
400.780هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
14.421دلار
16.944یورو
18.890پوند

2.303لیر ترکیه
3.926درهم امارات

نایب رئیس  اتحادیه مشاوران املاک با اشاره 
به رکود بازار گفت: تا به حال سابقه نداشته قیمت 
مسکن در بازه زمانی شش ماهه ۵۰ تا ۶۰ درصد 

رشد کند.
حســام عقبایی در گفت وگو با خبرگزاری فارس 
با بیان اینکه اکثر مشــاوران املاک می گویند که بازار 
راکد اســت و در این دو ماه به دلیل ماه محرم و صفر 
رکود عمیق تر خواهد شــد، اظهار کرد: داده های اولیه 
از تعداد قراردادهای خرید و فروش مسکن شهر تهران 
حاکی از آن اســت که معاملات در شهریور ماه نسبت 
به ماه مشابه سال قبل 45 درصد کاهش یافته است.

وی با تاکید بر اینکه کاهش قدرت خرید متقاضیان، 
افزایش شدید قیمت مسکن و خروج سفته بازان از بازار 
مسکن باعث شده تا این بازار در مردادماه و شهریورماه 

وارد رکود شود، اظهار کرد: شاید بتوان گفت رشد 50 
تا 60 درصدی قیمت مسکن در یک بازه زمانی 6 ماهه 
بی سابقه بوده است، بنابراین افت معاملات که از اواخر 
مرداد ماه شروع و در شهریور ماه افزایش یافت، احتمالا 

در نیمه دوم سال شدت بیشتری بگیرد.
نایب رئیس  اتحادیه مشــاوران امــلاک ادامه داد: 
کاهش حجم معاملات مســکن بنا به گفته مشاوران 
املاک مشهود است، بنابراین پیش بینی من این است 
که چون بازار مسکن در شهریورماه از لحاظ معاملات 
وضعیتی مناسب نداشت، در نیمه دوم سال نیز ادامه 
یافته و افت معاملات و خرید و فروش بیشــتر مشهود 

است.
عقبایی در پاسخ به این سؤال که آیا افت معاملات 
موجب کاهش قیمت مســکن می شــود عنوان کرد: 

نمی توانیم تصور کنیــم چون معاملات کاهش یافته، 
قیمت ها هم پایین می آید، پس اگر قیمتها در بازارهای 
طلا و ارز به ثبات برسد، ممکن است بازار مسکن هم 

متعادل شود.
گفتنی است با وجود اظهارات نایب رئیس  اتحادیه 
مشاوران املاک درباره رکود در بازار، رئیس  این اتحادیه 
با تأکید بر اینکه هیچ کالایی ارزان نشــده که انتظار 
داشته باشیم قیمت مسکن کاهش یابد، گفت: مسکن 

دچار رکود نشده، بلکه در حالت کسادی قرار دارد.
مصطفی قلی خســروی در پاســخ به این پرسش 
که برخی از متقاضیان مســکن انتظار دارند با کاهش 
معاملات مسکن و رکود، قیمت مسکن کاهش یابد، به 
خبرگزاری فارس گفت: این چه سؤالی است که مطرح 
می شود، کدام کالا در کشور است که رشد قیمت داشته، 

ســپس ارزان شده است که حالا انتظار داشته باشیم، 
قیمت مسکن باید کاهش یابد.

وی تأکید کرد: رکود مسکن واقعیت ندارد؛ چراکه 
رکود یعنی اصلًا معاملات نداشته باشیم، در حالی که 
طبق آمارهای استخراج شده میزان معاملات در کشور 
در 6 ماه نخســت امسال نسبت به 6 ماه نخست سال 

گذشته رشد هم داشته است.
ایــن فعال اقتصــادی در مــورد آخرین وضعیت 
معاملات بازار مســکن نیز گفت: آمارها نشان می دهد 
کــه از 96/1/1 تا 96/6/26، 664 هزار و 934 معامله 
در کشور انجام گرفته است و از 97/1/1 تا 97/6/26، 
693 هــزار و 73 مورد قرارداد خرید و فروش به ثبت 
رسیده اســت، پس می بینیم که آمار حکایت از رشد 

تعداد معاملات در کشور می دهد.

نایب رئیس  اتحادیه مشاوران املاک:

رشد ۵۰ درصدی قیمت مسکن ظرف ۶ ماه بی سابقه است

قیمت کارخانه نوع خودروردیف
)ریال(

قیمت بازار 
)ریال(

227.090.000330.000.000پراید 1131

213.240.000360.000.000پراید 2111

3GLX405 329.440.000500.000.000پژو

4SLX405 351.500.000550.000.000پژو

405.950.000670.000.000پژو پارس5

419.420.000675.000.000پژو 206 تیپ 65

347.450.000515.000.000پژو 405 دوگانه7

539.234.0001.040.000.000تندر پلاس اتوماتیک8

543.640.0001.050.000.000پژو 207 اتوماتیک9

546.440.0001.120.000.000ساندرو اتوماتیک10

رنو ساندرو استپ 11
610.000.0001.250.000.000وی اتوماتیک

489.560.000950.000.000رنو ساندرودستی12

13EF7 343.800.000550.000.000سمند

14  S7 1.043.130.0001.950.000.000هایما

15LX 335.350.000535.000.000سمند

206427.630.000680.000.000 وی 168

532.680.0001.020.000.000دنا پلاس سفید17

749.520.0001.350.000.000چانگان18

1.130.620.0002.070.000.000سراتو با آپشن19

20S5 986.400.0001.670.000.000هایما

سرپرســت وزارت اقتصاد با اشاره به اینکه 
واگذاری اموال و املاک مازاد بانک ها باید مورد 
توجه قرار بگیرد، بر لزوم تعطیل کردن شعب و 

باجه های مازاد و زیان ده، تاکید کرد. 
ســید رحمت ا... اکرمــی در مجمع عمومی عادی 
سالیانه بانک ســپه با تأکید بر اینکه ایران در شرایط 
خطیر و حساس قرار دارد، اظهار داشت: شرایط ایجاب 
می کند در برابر مــوج تحریم های جدی، برنامه ریزی 
مســنجم و دقیقی داشــته باشــیم تا بتوانیم از تمام 
ظرفیت هایی که در داخل و خارج داریم، برای خنثی 

کردن این تحریم ها استفاده کنیم. 

به گزارش خبرگزاری تســنیم، وی افزود: دومین 
مطلــب، واگذاری اموال و املاک مازاد اســت که باید 

به طور جدی مورد پیگیری قرار گیرد. 
سرپرســت وزارت اقتصاد و دارایــی ادامه داد: در 
جلسه ای که اجزای هیئت دولت با مقام معظم رهبری 
داشتند بحث فروش املاک و اموال مازاد بانک ها مورد 

تأکید جدی معظم له بود. 
اکرمی بــا تأکید بر لزوم تعطیل کردن شــعب و 
باجه های مازاد و زیان ده گفت: این کار نیازمند برنامه 
اســت. همچنان که فروش اموال و املاک مازاد نیز به 

برنامه روشن و شفاف نیاز دارد. 

گفتنی است، بنگاه داری بانک ها و دور شدن بانک ها 
از تخصــص و هدف خود که همانا ســرمایه گذاری و 
تسهیل مبادلات پولی اســت، موجب شده سرمایه و 
ســپرده مردم در جاهای دیگری )از جمله بنگاه ها و 

املاک( مورد استفاده قرار بگیرد. 
نیازی به اشاره نیست که برخی بانک ها برای خود 
ساختمان های مجلل و شیکی احداث کرده و زمین های 
زیادی را در چنبره خود قرار داده اند؛ اما از سوی دیگر 

عمدتا ورشکست و زیان ده می باشند! 
برای بررســی این موضوع هم کافی است نگاهی 
به وضعیت سهام بانک ها در بورس بیندازیم تا متوجه 

شویم شرایط واقعی آن ها چگونه است؛ برخی بانک ها 
که چندی پیش نماد معاملاتی آن ها بسته بود، برخی 
هم بلافاصله بعد از باز شــدن نمادشــان باعث ریزش 
بورس می شدند و به همین ترتیب می توان حدس زد 

شرایط کلی بانکداری کشور چگونه است. 
در همین راســتا، رهبر معظم انقلاب بارها نسبت 
به این پدیده )بنگاه داری بانک ها( اشاره کرده و تذکر 
داده بودند کــه در آخرین نمونه آن هم که در هفتم 
شــهریور بود؛ در دیدار رئیس جمهور و اعضای هیئت 
دولت فرمودند: بانک ها غلط می کنند با پول مردم برای 

خودشان امکانات درست کنند. 

سرپرست وزارت اقتصاد: 

بانک ها باید شعب مازاد و زیان ده را تعطیل کنند

با افزایش اقدامــات کنترلی دولت، دلالان 
وجود  با  پتروشیمی  و ســوداگران محصولات 
پرداخت جریمــه دیرکرد حمل، حاضر به حمل 
کالاهای خریداری شــده از بورس نیســتند و 
عملا انبار شرکت های پتروشیمی به قرق دلالان 

درآمده است.
بــه گزارش خبرگزاری فــارس، افزایش نرخ ارز و 
شــکاف و اختلاف فاحش بین نرخ تسعیر ارز رسمی 
و بازار آزاد منجر به افزایش بی سابقه و افسارگسیخته 
تقاضا برای خرید محصولات پتروشیمی و فرآورده های 

پلیمری از بورس کالا شده است.
آمارهای رسمی نشان می دهد که تقاضا از ابتدای 
ســال 1396 تا بیستم شــهریورماه در بورس کالا دو 
میلیــون و 622 هزار تن بوده که این میزان در مدت 

مشابه سال 1397 به هفت میلیون و 704 هزار و 57 
تن رسیده و به عبارت ساده تر تقاضا برای محصولات 
پتروشیمی و پلیمری جهشی 300 درصدی را تجربه 

می کند.
همزمــان با افزایــش تقاضا و خریــد محصولات 
پتروشــیمی و پلیمری از بورس توســط سوداگران و 
دلالان، سودجویان با افزایش اقدامات کنترلی همچون 
مطابقت نشــانی درج شده در بارنامه باربری و آدرس 
بهین یاب خریدار از طریق سازمان حمل و نقل جاده ای، 
سوداگران و دلالان حاضر به حمل محصولات خریداری 
شده از پتروشیمی ها نیستند و این محصولات در انبار 
شرکت های پتروشــیمی به ویژه تولیدکنندگان پلی 
پروپیلن ذخیره شــده به طوری که با پر شدن انبارها، 
شــرکت های پتروشیمی مجبور به ذخیره محصولات 

فروخته شده به دلالان در کریدورها و مسیرهای عبوری 
سایت های پتروشیمی شده اند.

در این بین »احمد مهدوی« دبیرکل انجمن صنفی 
کارفرمایی صنعت پتروشیمی با ارسال نامه ای به »بیژن 
زنگنه« وزیر نفت خواســتار تعیین تکلیف محصولات 
ذخیره ســازی شــده در انبارها و کریدورهای عبوری 
سایت شرکت های پتروشیمی شده و تاکید کرده است: 
 HSE ذخیره سازی محصولات از نظر مقررات و ضوابط

هم مشکلاتی برای پتروشیمی ها ایجاد کرده است.
در بخشی از نامه دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی 
صنعت پتروشیمی به وزیر نفت، آمده است: »سودگران 
از حمل محصولات خریداری شده خودداری می کنند 
و با توجه به حاشــیه سود بالای محصولات خریداری 
شــده با رغبت کامل جریمه دیرکرد حمل کالا را هم 

پرداخت می کنند.«
در ادامه این نامه نوشــته شده است: »هم اکنون 
انبارهای پتروشــیمی ها به ویــژه تولیدکنندگان پلی 
پروپیلن پر شــده و شــرکت ها مجبور بــه نگهداری 
محصــولات فروخته شــده در خیابان های ســایت 
پتروشیمی شده اند که از نظر HSE مشکلاتی را ایجاد 
می کنــد«.در همین حال، با توجه به ذخیره ســازی 
گسترده محصولات پتروشیمی و پلیمری شده برخی 
از فعالان صنعت پتروشیمی خواستار ابطال معاملات 
فروش محصولات به سوداگران و دلالان شده اند و تاکید 
می کنند از نظر قانون امکان ابطال معاملات فروش به 
ســوداگران وجود دارد و افزایش انباشتگی محصولات 
فروخته شده در شرکت های پتروشیمی خطرآفرین بوده 
و ریسک تولید و رعایت ضوابط HSE را افزایش می دهد.

 دلالان با هدف افزایش قیمت ها انبار شرکت های پتروشیمی را قرق کرده اند

یک عضو اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اینکه 
در حال حاضر نیز نرخ دلار نیمایی )بازار ثانویه( 
با نرخ بازار آزاد متفاوت است، گفت: همین امر 
می تواند جذابیت واردات را مجددا افزایش دهد. 
محمد لاهوتی در گفت وگو با خبرگزاری ایسنا، با 
بیان اینکه دولت پیمان سپاری ارزی را برای بازگشت 
ارز حاصل از صادرات مطرح کرده است، اظهار داشت: 
به طور کلی با پیمان ســپاری مخالف هســتیم و فکر 
می کنیم پیمان سپاری و اخذ تعهد برای بازگشت ارز 
حاصل از صادرات برای صادرات غیرپایه نفتی، خلاف 

قانون صادرات و واردات است. 
وی افــزود: در حال حاضر، نــرخ ارز بازار آزاد در 
صرافی ها و نرخ ارز در سامانه نیما فاصله چشمگیری 
پیدا کرده اســت. گرچه براساس اظهار نظر مسئولان، 

ممکن است معاملات ارز آزاد، تنها سه درصد یا کمتر 
از کل ارز مورد تقاضا باشــد ولــی باید این واقعیت را 
بپذیریــم که تاثیرپذیری قیمت هــا در جامعه، از نرخ 
ارز در بازار آزاد بوده و این موضوع بر کل اقتصاد تاثیر 

منفی می گذارد. 
به گفتــه این عضو اتاق بازرگانی ایران، اگر انتظار 
این است که کل ارز صادراتی از طریق سامانه نیما وارد 
و مصرف شــود، پس بانک مرکزی بایستی تدابیری را 
اتخاذ کند که نرخ ارز نیمایی و بازار آزاد به هم نزدیک 
شوند، چراکه در غیراین صورت صادرکنندگان کالاهای 
غیرپایــه نفتی، باید مواد اولیــه خود را در بازار با نرخ 
ارز آزاد تهیــه کــرده و با تعهد ارزی بــا نرخ نیما که 
50درصد کمتر از قیمت آزاد اســت واگذار کنند که 

عملا امکانپذیر نیست. 

لاهوتی با تاکید بر ضرورت کاهش فاصله میان نرخ 
بازار ثانویه با بازار آزاد گفت: دولت در فروردین امسال 
با تعیین نرخ چهار هــزار و 200تومان برای هر دلار، 
اعلام کرد که تنها این نرخ را به رســمیت می شناسد 
و هیچ گونه معامله خارج از این نرخ مجاز نیســت، در 
حالی که برنامه ای برای به رسمیت شناختن بازار آزاد 
ارز نداشــت. به همین دلیل فاصله نرخ دلار دولتی با 
بازار آزاد، جذابیت های زیادی را برای دریافت ارز دولتی 
فراهم کرد و سوءاستفاده هایی را شکل داد و در نهایت 
دولت تصمیــم گرفت با تمام افرادی که از دلار چهار 
هزار و 200 تومانی استفاده کرده اند با کنترل قیمت ها 
یا دریافت مابه التفاوت ارزی، این فاصله را جبران کند. 
وی ادامه داد: بر این اساس حتی موجی از انتشار 
فهرست شرکت ها و اسامی شکل گرفت که دلار دولتی 

با نرخ چهار هزار و 200 تومانی را دریافت کرده اما تخلف 
کرده اند اما آیا نتیجه مورد نظر به دست آمد؟!

رئیس  کنفدراسیون صادرات اتاق بازرگانی اضافه 
کرد: در حــال حاضر نیز نرخ دلار نیمایی با نرخ بازار 
آزاد متفاوت است و همین امر می تواند جذابیت واردات 
را مجددا افزایش دهد و موضوعات قبلی تکرار شود. 

به گفته لاهوتی، این در حالی اســت که بازار باید 
براساس سیاست شــناور مدیریت شود و پیش رود و 
دولت در آن نقش نظارتی و تاثیرگذار داشــته باشــد 
که بتواند شــکاف بین ارز بازار آزاد و نیما را با تفاوت 
حداکثر یک یا دو درصد حفظ کند. در غیراین صورت، 
بخشــنامه ها و دستورالعمل های متعدد ارزی، علاوه بر 
اینکــه بازار ارز را کنترل نخواهد کرد بلکه دولت را در 

رسیدن به اهداف خود با مشکل مواجه خواهد شد.

معاون توسعه و برنامه ریزی سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان تهران گفت: از زمانی که قانون نظارت بر گسترش شهر 
تهران در دهه ۵۰ تصویب شد، تمام تلاش ها این بوده که از رشد 
پایتخت پرهیز شود و این موضوع در قوانین هم وجود دارد اما 

در اجرا محقق نشده است.
 شهرام عدالتی در گفت و گو با خبرگزاری مهر با اشاره به اینکه افزایش 
جمعیت در تهران نگران کننده است، اظهار کرد: 65 درصد جمعیت 13 
و نیم میلیون نفری استان تهران یعنی 9 میلیون نفر در پایتخت زندگی 
می کنند. صبح ها این عدد به دلیل مراجعات بین استانی و شهرستان های 

همجوار تا حدود 12 میلیون نفر نیز افزایش می یابد.
وی با بیان اینکه بهترین ساعات زندگی تهرانی ها در ترافیک تلف 
می شود، افزود: تهران از منظر جمعیتی بیست و پنجمین شهر دنیا اما از 
نظر مساحت در رتبه 120 قرار دارد، به این معنا که هیچ سنخیتی میان 
جمعیت شهر و مساحت تهران وجود ندارد. این مسئله ما را با انباشت 

جمعیت و مسائلی همچون ترافیک و آلودگی هوا مواجه کرده است.
معاون توســعه و برنامه ریزی سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
تهران ادامه داد: این موضوع از دهه 40 شــروع شــده و پس از انقلاب 
نیز ادامه یافته است. آنچه در گذشته تهران اتفاق افتاده باید مدیریت 
شود اما ضروری ترین اتفاق امروز جلوگیری از تشدید ورود جمعیت و 
ما هم اکنون در این مقطع حســاس هستیم. با ادامه این روند از  سال 
1400 به بعد با شهری  مواجه خواهید شد که عملا پذیرای بیش از 12 
میلیون جمعیت ساکن و حدود 16 میلیون نفر جمعیت صبح گاهی است.

وی افزود: از زمانی که قانون نظارت بر گســترش شــهر تهران در 
دهه 50 تصویب شــد، همیشه گسترش شــهر تهران برای نظام ملی 
تصمیم گیری دغدغه بود و تمام تلاش ها این بوده که از رشــد تهران 
پرهیز شود اما واقعیت این است که این موضوع در قوانین وجود دارد اما 
در اجرا چنین چیزی محقق نشد. برای مثال به استناد برخی مصوبات 
هیئت دولت، شــرق و غرب تهران نباید گسترش کالبدی داشته باشد 
اما بیشــترین رشــد در حدود 10 سال گذشته در غرب و شرق تهران 

بوده است.
معاون توســعه و برنامه ریزی سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
تهران ادامه داد: مهم ترین کریدور رشد پایتخت همیشه غرب بوده یعنی 
از جاده مخصوص کرج، آزادراه تهران-کرج و به تازگی هم بزرگراه همت 
باعث اتصال شهر تهران به استان البرز شده است. یعنی عملا به استان 
البرز متصل شده ایم؛ در هیچ جای ایران چنین فضایی را نمی بینید که 
یک شهر با مرزهای اداری سیاسی یک استان دیگر تداخل داشته باشد. 
بنابراین آزادراه تهران-کرج عنوان آزادراه را یدک می کشــد و در عمل 
خیابان شهری اســت و این باعث ترافیک شدید می شود. با گسترش 
مناطقی چون پردیس ، بومهن و رودهن در شرق تهران، عملا پایتخت 

به یک اختاپوس شبیه شده است.

برخی از بانک های خصوصی که در سال های 
قبل هم سردمدار افزایش نرخ سود بوده اند، 
بدون توجه به تجربه تلخ موسســات مالی، 
نرخ های سود را برای جذب مشتری بالا برده اند 

آنهم بدون کسب اجازه از بانک مرکزی. 
بــه گزارش خبرگزاری تســنیم، افزایش چراغ 
خاموش نرخ ســود بانکی در برخــی از بانک های 
خصوصی، هرچند موضوع جدیدی نیست ولی تکرار 
آن آنهم در شرایطی که بانک مرکزی با جدیت اعلام 
کرده هیچ اجازه ای به بانک ها برای افزایش نرخ سود 

نداده است، از اهمیت برخوردار می شود. 
تعدادی از بانک های خصوصی که نامشــان هم 
برای بانک مرکزی و هم برای مردم آشناســت، در 
روزهای اخیر بار دیگر نرخ ســود سپرده های خود 
را افزایش داده اند و به مشــتریان اعلام کرده اند که 
با ســپرده گذاری در این بانک ســود 23 درصدی 

دریافت می کنند!

مشــتریان یکی از این بانک ها باید حداقل 15 
میلیون تومان در شعب سپرده گذاری کنند و بعد از 
آن هر ماه می توانند سود 23 درصدی خود را دریافت 
و برداشــت کنند. این سپرده ها اسماً یک ساله باز 
 می شود ولی مشتری می تواند مانند روز شمار از آن

 برداشت کند. 
پرداخت ســودهای بــالای 23 درصد درحالی 
در تعدادی از بانک های خصوصی انجام می شــود 
که طبق مصوبه شــورای پول و اعتبار نرخ ســود 
ســپرده های یک ســاله 15 درصد و ســپرده های 
کوتاه مدت 10 درصد تعیین شده و بانک ها ملزم به 

اجرای این مصوبه سودی هستند.
در ماه هــای قبل کــه بانک های خصوصی نرخ 
ســود را افزایش داده بودند برخی از رسانه ها اعلام 
کردند که افزایش نرخ سود با مجوز رئیس کل بانک 
مرکزی به بانک ها انجام شده است ولی عبدالناصر 
همتی فوراً این خبر را تکذیب و تاکید کرد که هیچ 

اجازه ای برای افزایش نرخ سود از سوی بانک مرکزی 
داده نشده است.

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به انتشار برخی 
اخبار مبنی بر دســتور بانک مرکزی برای افزایش 
نرخ سود سپرده های بانکی گفت:  بانک مرکزی در 
زمینه افزایش نرخ ســود که 23 درصد شده هیچ 
دستوری ارائه و ابلاغ نکرده و  فقط ما تاکید کردیم 
که تمدید یک ماهه قراردادها، منحصر به سپرده های 
2 تا 11 شــهریور 96 بود اما معلوم نیست چرا این 
خبر اعلام شــد؛  قطعا یک سری از خبرسازی در 
این حوزه منافعی در زمینه نرخ سود دارند که این 

صحبت را می کنند. 
بانــک مرکزی قبــلًا اعلام کرده بــود »که در 
سال های اخیر،  زمینه لازم برای تحقق کاهش نرخ 
ســود بانکی فراهم شده اســت، چرا که نرخ تورم، 
کنترل و در آســتانه تک رقمی  قرار گرفته است و 
مؤسسات غیرمجاز فعال در بازار غیرمتشکل پولی نیز 

که همواره عامل اخلال در اجرای سیاست های پولی 
و بانکی بودند، به واسطه اقدام ها و تدابیر بانک مرکزی 
و ســایر نهادهای نظارتی تعیین تکلیف شدند. از 
هموطنان محترم نیز تقاضا می شود در این مسیر یار 
و همراه بانک مرکزی بوده و هرگونه تخلف بانک ها و 
مؤسسات اعتباری را در اجرای بخشنامه مربوط به 
نرخ سود، از طریق شماره تماس 021-29954855 
به بانک مرکزی اعلام کنند. بدیهی است بازرسان 
بانک مرکزی نیز به صورت نظام یافته و مؤثر نسبت 
به نظارت بر  اجرای دقیق بخشــنامه اخیر اهتمام 

لازم را خواهند داشت.«
گفتنی اســت، روندی که بانک های خصوصی 
در پیــش گرفتنــد، یادآور اقدام موسســات مالی 
ورشکســته ای مانند فرشتگان، آرمان، کاسپین و... 
است که سودهای بالایی را وعده داده بودند، اما به 
دلیل ناتوانی در پرداخت سودهای وعده داده شده، 

ورشکست شده و بسیاری از مردم ضرر کردند.  

بانک های خصوصی بطور غیر قانونی مسابقه افزایش سود گذاشته اند

* مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان تهران گفت: کیفیت 
آب در اســتان تهران بسیار بالا است و دستگاه های تصفیه آب کلسیم و 
منیزیم موجود در آب را از بین می برد، بنابراین اســتفاده از دستگاه های 
تصفیــه آب را توصیــه نمی کنیم .رضا پوررجب در گفت وگو با باشــگاه 
خبرنگاران جوان؛ با اشــاره به تفاوت کیفیت آب میان شهر ها و روستا ها 
اظهار کرد: منابع تأمین آب در روســتا، آب های زیر زمینی است و 345 
چاه برای تأمین آب روستای اطراف تهران در نظر گرفته شده، اما منابع 
آب شــهری از سد ها تأمین می شود و تفاوت طعم میان آب روستایی و 

شهری به این دلیل است.
* بر اساس اعلام  مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت کار،  نتایج 
طرح آمارگیری نیروی کار کشــور در سال 9۶ نشان می دهد که 
چهار عامل نسبت به بقیه عوامل در ترک شغل شاغلان و افزایش 
بیکاری این گروه نقش و تاثیر بیشتری داشته اند. اولین عامل » 
موقتــی بودن کار« با 2۵/۰ درصد یکی از مهم ترین عوامل ترک 
شغل شاغلان 1۰ ســاله و بیشتر در جمعیت مرد و زن کشور در 
دوره مذکور بوده اســت. همچنین »پایین بودن درآمد« با 1۶/3 
درصد، »اخراج یا تعدیل نیرو« با 14/۰ درصد و به » پایان رسیدن 

دوره خدمت وظیفه« با 13/۵ درصد در مراتب بعدی قرار دارند.
*   مدیر روابط عمومی ســازمان هواپیمایی گفت: فهرست مراکز معتبر و 
مجاز فروش بلیت پروازهای اربعین، به زودی منتشر می شود و زائران دقت 
کنند که برای تهیه بلیت از این طرق اقدام کنند. به گزارش فارس، رضا 
جعفرزاده امروز در برنامه شبکه خبر درباره پرواز به نجف و بغداد در ایام 
اربعین اظهار داشت:  طبق هماهنگی سازمان هواپیمایی کشوری، انجمن 
شرکت های هواپیمایی و مدیر ان عامل شرکت ها، نرخ پروازهای اربعین از 
تهران و ســایر شهرستان ها به نجف و بغداد به همراه پرواز برگشت، 2/2 
میلیون تومان و از مشــهد به نجف و بغداد به همراه بلیت برگشت، 2/8 

میلیون تومان تعیین شده است که تغییری نمی کند.
* پرونده سال آبی در حالی بسته شد که گزارشها حاکی از افت 
۵۶۰ میلیون متر مکعبی ورودی آب به ســدهای تهران است. 
بنابراین گزارش، تابســتان گرم امسال در حالی دیروز به پایان 
رسید که ذخایر سدهای اســتان تهران نسبت به سال گذشته 
کاهش 2۵ درصدی داشته است. براین اساس میزان بارندگی های 
استان تهران از ابتدای سال آبی تاکنون )ابتدای مهرماه( به 2۵۶ 
میلیمتر رسیده است که در مقایسه با سال آبی گذشته 21 درصد 
کاهش پیدا کرده اســت. همین افت نزولات جوی استان تهران 
موجب شده است که حجم آب ورودی به سدهای پنج گانه استان 
) سدکرج، لتیان، طالقان، لار و ماملو( نیز در مقایسه با مدت زمان 

مشابه سال گذشته 32 درصد کاهش پیدا کند.
* شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان معاملات دیروز با افزایش 
3209 واحــدی به رقم 160 هزار و 538 واحد رســید. دیروزهمچنین 
شــاخص کل فرابورس )آیفکس( نیز با افزایش 20 واحدی بر روی رقم 
یک هزار و 878 واحد متوقف شــد.به گزارش فارس ،معاملات سهام در 
نماد معاملاتی شــرکت های ملی صنایع مس ایران با 212 واحد ، همراه 
اول با 197 واحد و پالایش نفت بندر عباس با 191واحد افزایش بیشترین 
تأثیر مثبت را بر برآورد شــاخص کل بورس به نام خود ثبت کردند.در 
مقابل، معاملات ســهام در نماد معاملاتی شــرکت های بانک ملت با 68 
واحد،پتروشــیمی  جم با 47واحد و بانک تجارت با 29 واحد  کاهش ، 

بیشترین تاثیرمنفی را در محاسبه این نماگر به دوش کشیدند.

نایب رئیس شورای ملی زعفران با بیان اینکه زعفران طی 1۰ تا 
12 روز گذشته نزدیک به چهار میلیون تومان گران شده است،گفت: 
صادرات این محصول تا آخر مرداد ماه 3۰ درصد رشد داشته است.

غلامرضا میری در گفت و گو با خبرگزاری مهر، قیمت هرکیلوگرم زعفران 
را حداقل شــش میلیون تومان و حداکثر حدود 10 میلیون تومان عنوان 
کرد و گفت: طی حدود 10 تا 12 روز گذشــته قیمت طلای سرخ حدود 

چهار میلیون تومان افزایش داشته است.
وی با اشــاره به اینکه دلیل این مســئله ورود سازمان مرکزی تعاون 
روستایی به حوزه بازار زعفران است، افزود: این سازمان با دو هدف حمایت 
از کشاورز و تنظیم و تثبیت قیمت در بازار به این حوزه ورود کرد اما عملا 
اتفاق دیگری رخ داد.نایب رئیس شورای ملی زعفران گفت: هم اکنون سازمان 
مرکزی تعاون روســتایی اقدام به عرضه محصول در بورس کرده و کسانی 
که محصول را خریداری می کنند نه صادرکننده هستند، نه افرادی که در 
واحدهای بســته بندی فعالند و نه سایر فعالان حوزه زعفران، بلکه بیشتر 
افراد نامرتبط محصول را خریداری کرده و در خانه هایشــان دپو می کنند. 
همین مسئله باعث شده زعفران از بازار جمع آوری شود و قیمت آن افزایش 
یابد. میری با بیان اینکه برداشت رسمی زعفران در کشور از بیستم مهرماه 
آغاز می شــود، درباره اینکه آیا ســازمان تعاون مجددا اقدام به خرید این 
محصول خواهد کرد؟ گفت: به نظر می رســد این کار در برنامه آنان قرار 
دارد. به نظر می رسد برنامه سازمان تعاون روستایی این است که قیمت ها 
را بالا ببرد تا وقتی خرید را متوقف کرد و قیمت ها مقداری دچار افت شد 

به همین بهانه افت قیمت، مجددا دوباره وارد بازار شود. 
نایب رئیس شورای ملی زعفران درباره صادرات طلای سرخ در سالجاری 
نیز اضافه کرد: تا پایان مرداد ماه جاری بیش از 80 تن زعفران از کشــور 

صادر شده و  حدود 30 درصد در این زمینه رشد داشته ایم. 

احتکارزعفران قیمت آن را طی 1۰ روز
کیلویی 4 میلیون تومان  افزایش داد

عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: یکی از 
راهکارهای فروش نفت ایران در شرایط تحریم، 
فروش نفت به روسیه است زیرا این کشور می تواند 

در شرایط تحریم برای نفت ایران بازاریابی کند.
هدایت الله خادمی در گفت وگو با خبرگزاری فارس،  
با  اشــاره به مباحثی که به تازگی در برخی از رسانه ها 
درخصوص فروش نفت ایران توسط روسیه مطرح شده 
است،  تأکید کرد: همواره دشمن به دنبال این است که 
به نظام ضربه بزند و اکنون که بحث مباحث اقتصادی 
مطرح شده طبیعی است که این ضربات به اصلی ترین 

منبع درآمد کشور یعنی نفت باشد.
وی با تأکید بر اینکه یکی از مواردی که می تواند در 
شرایط تحریم به کمک ما بیاید تا بتوانیم صادرات نفت 
خود را در بالاترین سطح حفظ کنیم، بحث فروش نفت 
ایران به روسیه است، افزود: اگر این کار را مسئولان ما 
در وزارت نفت انجام دهند نشان می دهد که توانسته اند 
علیرغم تلاش هایی که دشمن در تحریم نفت ایران ایفا 

می کند، راهکارهایی را برای فروش سازماندهی کنند.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: در 

واقع روســیه می تواند در کنار بازاریابی نفت خود برای 
نفــت ایران نیز بازاریابی کند و این نکته مهم و مثبتی 
است که می توانیم در دوران تحریم از آن استفاده کنیم.

خادمی ادامه داد: نه تنها روسیه بلکه اگر مذاکرات 
قوی با دیگر کشورها مانند هند یا چین داشته باشیم و 
آنها این کار را انجام دهند برای ما برد حساب می شود، 
ولی مشــخص نیســت چرا برخی از رسانه های داخلی 
همصدا با رسانه های معاند به این موضوع می پردازند که 
روسیه در شرایط تحریم نمی تواند به ایران کمک کند.

وی با تأکید بر اینکه در گذشته نیز روسیه به کمک 
صادرات نفت ایران آمد و توانستیم از طریق این کشور 
نفت خود را بازاریابی کنیم، ادامه داد:  مسئولان صنعت 
نفت باید به دنبال راهکارهای مختلف برای فروش نفت 
در دوران تحریم باشند که در کنار بورس نفت موضوع 
فروش به روسیه نیز می تواند برای ما مفید و مثمرثمر 
واقع شود و ما از مسئولان فروش نفت ایران توقع داریم 
که در دوران تحریم مانند شــرایط عادی فکر نکنند و 
باید در شــرایط جنگی به صورت یک رزمنده و نیرویی 

که در جنگ واقع شده است، عمل کنند.

گفتنی اســت همانطور که عضو کمیسیون انرژی 
مجلس تأکید کرده است، برخی از رسانه های داخلی در 
هفته های گذشته چنین القا کردند که روسیه در موضوع 

تحریم های نفتی ایران را تنها گذاشته است.
در همین رابطه، 25 شهریورماه، روزنامه زنجیره ای 

شرق تیتر زد »روس ها ایران را دور زدند«.
هر چند سابقه و نیت روس ها روشن است و آنها نیز 
مانند سایر کشورها بر اساس منافع خود رفتار می کنند، 
اما این اقدام رســانه های زنجیره ای وقتی سؤال برانگیز 
می شود که مشاهده شود خبرنگار یک شبکه غربی مانند 
بلومبرگ در گفت وگو بــا وزیر نفت ایران، بارها تلاش 
می کند جمله ای علیه روسیه از زبان زنگنه بیرون بکشد و 
برخی رسانه های داخلی نیز همان خط را دنبال می کنند.

 اما زنگنه در گفت وگوی هفته گذشته با بلومبرگ، 
حرف های مهمی درباره نقش روســیه در فروش نفت 
ایران بیان کرده و می گوید: »روسیه برای مدتی کمک 
کرد و در وضع کنونی، آنها مشــکل ما نیســتند. آنها 
کمک کردند و ســپس آن دوران منقضی خواهد شــد 
و آنهــا هر چه بخواهند طبق منافع ملی خود به عنوان 

کشوری که یک تولیدکننده نفت غیر عضو اوپک است، 
همکاری می کنند، اما من از کشورهای عضو اوپک انتظار 
بیشتری دارم و به ویژه در وضع کنونی درست نیست که 
دو عضو به سردمداری و ایفای نقش رهبری در جریان 

ضدایرانی بپردازند...«.
وی می افزاید: »من باور ندارم که روسیه بخواهد با 
آمریکا همکاری کند و به ما ضربه بزند، اما برخی دیگر 

از کشورها می خواهند...«.
عضو کابینه دولت دوازدهم درباره دیدگاه خود نسبت 
به توافق کنونی اوپک و استمرار آن هم اظهار می کند: 
»واقعا توافق دیگر وجود ندارد و تمام شده است. عمدتا 
روسیه همراهی کرد تا 300 هزار بشکه کاهش دهد و 
ســپس آن 300 هزار بشکه را برگرداند و )توافق( تمام 
شده اســت. واقعا هیچ توافقی باقی نمانده است. روی 
سخن من با اوپک است من موضوع زیادی برای گفتن 

به غیر اوپک ندارم.«
با این اوصاف معلوم نیست چرا رسانه های زنجیره ای 
در شــرایط جنگ اقتصادی تقلا می کنند بین ایران و 

روسیه جدایی بیاندازند.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

یکی از راه های دور زدن تحریم ها بازار نفت روسیه است

یک عضو اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد

نگرانی از افزایش واردات به دلیل فاصله بین نرخ های ارز

یک مسئول:

قوانین جلوگیری از توسعه
 شهر تهران اجرا نشده است

رئیس  کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی مجلس گفت: چهار 
نفر از پنج عضو هیئت مدیره ایران  خودرو دولتی هستند.

بــه گزارش خبرگزاری صدا و ســیما، حمیدرضا فولادگر اعلام کرد: 
اعضای گروه تحقیق و تفحص از صنعت خودرو یکشنبه تعیین می شوند.

وی در گفت وگو با اقتصادخودرو با بیان اینکه مسائل مختلف صنعت 
خودروســازی کشــور از جمله کیفیت و قیمت باید بررسی شود، افزود: 
متاسفانه چهار عضو از پنج عضو هیئت مدیره ایران خودرو دولتی هستند 

و ما موافق حاکمیت دولت بر دو خودروساز بزرگ نیستیم.
نماینده مجلس شورای اسلامی با  اشاره به اینکه راهکار حل مشکلات 
بازار خودرو، واقعی کردن نرخ هاســت ، تأکید کرد: فاصله بســیار زیادی 
بین قیمت کارخانه و بازار خودرو به وجود آمده که کاذب است و خیلی 

معامله صورت نمی گیرد.
رئیس  کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی پیشتر هم به خبرگزاری 
خانــه ملت گفته بود: مردم فعلا خودرو خریداری نکنند تا این آشــفته 

بازار آرام شود.
وی توضیح داد: ریشــه افزایش قیمت خودرو به یک سال پیش که 
واردات آن افزایــش یافت، بر می گردد کــه تاثیرش را روی بازار داخلی 

گذاشت و تقاضا به سمت بازار داخلی افزایش یافت.

رئیس  کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی مجلس:

چهار نفر از پنج عضو
 هیئت مدیره ایران  خودرو دولتی هستند

مدیرکل تعزیرات حکومتی آذربایجان شــرقی گفت: انواع 
کالای احتکار شده به ارزش بیش از ۵8۰ میلیارد تومان در این 

استان کشف و ضبط شد. 
سید احد یوزباشی دیروز در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: با اجرای 
طرح تشــدید کنترل بازار و مبارزه با احتکار 50 فقره پرونده احتکار در 

تعزیرات حکومتی استان تشکیل شد.
وی ادامــه داد: از این تعداد 30 فقره پرونده به ارزش 350 میلیارد 
تومان رســیدگی و حکم قطعی صادر و دستورات لازم برای توزیع کالا 

در شبکه رسمی صادر شده است.
یوزباشــی اظهار داشت: همچنین تاکنون 7 پرونده اخفا و امتناع از 

عرضه کالا تشکیل شده که 6 فقره آن مختومه شده است.
وی بــا تاکید بر اینکه از زمانی که رای تعزیرات حکومتی به مرجع 
مربوطه ابلاغ شد، حکم لازم الاجراست، گفت: این کالاها با قیمت مصوب 
ســازمان حمایت از مصرف کننده در اختیار مصرف کنندگان در شبکه 

قانونی قرار می گیرد.
مدیرکل تعزیرات حکومتی آذربایجان شرقی با اشاره به عرضه کالاهای 
احتکار شده، اظهارداشت: تاکنون تمامی برنج های احتکاری ضبط شده 

بطور کامل عرضه شده است.
وی افزود: از 10 هزار و 400 تن میلگرد احتکاری کشــف شده در 
آذربایجان شرقی 5 هزار و 800 تن بین مصرف کنندگان عرضه شده و 

مابقی نیز باید به زودی عرضه شود.
یوزباشی گفت: مقرر شده سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان 
شرقی تا پایان هفته نسبت به تعیین و تکلیف درخصوص کالاهای خانگی 

احتکار شده جهت توزیع اقدام کند.

کشف 58۰ میلیارد تومان 
کالای احتکاری در آذربایجان شرقی
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